
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  23 DE FEBRER  DE 2010 
HORA  9 DEL VESPRE  
SESSIÓ  NÚM. 2 ORDINÀRIA  

  
ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il·lm. Alcalde 

Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 

- Montserrat Gatell Pérez 
 - Jordi Roman Clusella   
 - Ita Espinosa Montoya  
 - Martí Llobet Baro    
 - Jordi Permanyer Bellmunt 
- Oriol Papell Torras 
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
   1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
        l’acta de la sessió anterior. 
 
   2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
       dels acords de la Junta de Govern 
 
   3.- Modificació de crèdit núm. 1/2010 
 
   4.- Modificació àmbit territorial de l’Àrea Bàsica  
        de Salut 
         
   5.- Aprovació definitiva ordenança de Tinença  
        d’Animals 
 
   6.- Moció Altraveu sobre enquestes electorals 
 
   7.- Moció Altraveu sobre la nova llei electoral 
 
   8.- Moció d’ERC sobre la cancel·lació de deute  
        extern a Haití. 
 
   9.- Assumptes sobrevinguts 
  
  10.- Suggeriments i preguntes 
 

- Mercè Custodio   
   Interventora acctal   
     

 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. 
President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ  
     ANTERIOR. 
       

  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
      LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 11 del dia 22 de gener al 89 del dia 17 de febrer de 
2010. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions del 
dia 26 de gener, 2, 9 i 16 de febrer de 2010. 
La Corporació es donà per assabentada 
 

3.-  MODIFICACIÓ DE CRÈDIT NÚM. 1/2010 
  



 
Vist el BOE 259, de 27 d’octubre de 2009, mitjançant el qual es publica el  REAL DECRETO-LEY 
13/2009, de 26 d’octubre, pel que es crea “un Fons Especial per a l’Ocupació i Sostenibilitat 
Local” i s’aproven crèdits extraordinaris per atendre el seu finançament. 
ATÈS que des de L’Ajuntament de Castellar del Vallès i en virtut d’aquest Fons Estatal d’ 
Inversions Locals efectuarem un total de 21 projectes amb una inversió total de 1.955.849,00 
EUR, que permetran inversions relacionades amb accions socials, ambientals i de 
desenvolupament tecnològic i innovació econòmica amb els objectius d’impulsar la recuperació 
econòmica i la creació d’ocupació i d’assolir una major sostenibilitat. 
Vistes les resolucions del Ministeri de les Administracions Públiques, per les quals s’aproven les 
nostres sol·licituds. 
ATÈS que aquestes ingressos que generen crèdit es refereixen a nous ingressos no tributaris. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els articles 8 i 
9 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe de la interventora.  
El Ple de l’Ajuntament 
ACORDA: 
Aprovar la modificació de crèdit número 1/2010 del Pressupost de l’Ajuntament, d’acord amb 
el detall que figura a l’expedient i amb el resum següent: 

 
ESTAT D’INGRESSOS  
- Nous ingressos ..................................................................... 1.955.849,00 
Variació de l’estat d’ingressos ................................................... 1.955.849,00 
  
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdit Extraordinari ........................................................... 1.955.849,00 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 1.955.849,00 
 
El Sr. Oscar Lomas, regidor de l’Àrea Econòmica presenta la proposta dient que en data 26 
d’octubre de l’any 2009, el Govern Central va aprovar el Reial Decret Llei pel que es creava el 
fons estatal per l’ocupació i sostenibilitat local. Aquest pla com a continuació local dels fons 
estatals d’inversió local de l’any 2009 va néixer amb un doble objectiu, d’una banda 
incrementar d’inversió pública en l’àmbit local dirigida a projectes de sostenibilitat medi 
ambiental, foment de l’ocupació i de la innovació i desenvolupament tecnològic, i d’altra banda  
recollia com a objectiu del fons contribuir a la sostenibilitat social mitjançant el finançament de 
despesa corrent per la prestació de serveis educatius, socials, etc.. 
El Reial Decret reverteix els 5 mil milions d’euros que composen el fons d’acord amb la 
població vigent a 1 de gener a 2008 en cada municipi respecte del total d’Espanya. En el 
nostre cas això significa que en pertoquen 2.446.037 €, d’aquests d’acord amb els criteris del 
fons es destinarà un 20% a projectes socials, restant un total d’1955.849 € a destinar a 
projectes inversió. Aquest és l’import pel qual es realitza la modificació de crèdit ampliant la 
partida d’ingressos corresponent i les partides de despeses per aquest import. 
En torn d’intervencions pel CiU la Sra. Gemma Perich diu que el que més necessiten els 
Ajuntaments és una política econòmica per poder tenir la possibilitat d’invertir no en allò que 
ens proposen sinó en el que els municipis necessiten, la nostra votació serà l’abstenció donat 
que bàsicament forma part d’una modificació pròpia del pressupost tot i entenent que estem 
d’acord en les partides sobrevingudes. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    QUINZE  (15) dels regidors del PSC, ERC, Altraveu i regidor no  
                                           adscrit 
Vots en contra: CAP      ( 0)     

                    Abstencions   :  SIS      ( 6) dels regidors de CiU 
 



4.- MODIFICACIÓ ÀMBIT TERRITORIAL DE L’ÀREA BÀSICA DE SALUT 
 
ATÈS que l’Àrea Bàsica de Salut (ABS) Castellar està formada pels municipis de Castellar del 
Vallès, Sant Llorenç Savall i Sentmenat (Ordre de 26 de maig de 1989, DOGC núm. 1156, de 
16 de juny de 1989)  
ATÈS que a l’ABS Castellar resideixen 32.358 habitants i que Castellar del Vallès té una 
població de 23.176 habitants, segons dades provisionals del padró municipal de l’any 2010 i 
que Sentmenat té una població de 7.633 habitants, segons dades del padró municipal de l’any 
2008  que Sant Llorenç Savall té una població de 2.357 habitants, segons dades del padró 
municipal de l’any 2008. 
Aquest important creixement poblacional actual i el que sigui previsible en un futur, juntament 
amb el nombre de centres on s’atenen actualment aquests ciutadans han fet plantejar al 
Servei Català de la Salut, d’acord amb el Pla Sanitari del Vallès Occidental, presentat per la 
Consellera de Salut el dia 19 de juliol de 2005, el desdoblament de l’actual ABS Castellar, 
restant fora d’aquesta en el futur, per adscripció a un altra ABS de nova creació, el municipi de 
Sentmenat. 
Aquesta proposta ha estat tramesa al nostre municipi. 
Així, atenent els criteris d’ordenació i planificació sanitària proposada pel Servei Català de la 
Salut amb l’Àrea Bàsica de Salut Castellar “àmbit territorial dels municipis de Castellar del 
Vallès i Sant Llorenç Savall”, l’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Donar conformitat a la proposta de d’Institut Català de la Salut de remodelació de 
les àrees bàsiques de Salut i aprovar la constitució de l’àrea bàsica de salut de Castellar, amb 
l’àmbit territorial de Castellar del Vallès i de Sant Llorenç Savall. 
SEGON.- Comunicar aquest acord al Servei Català de la Salut i a l’Ajuntament de Sant 
Llorenç Savall. 
Presenta la proposta la regidora de l’Àrea de Salut, Sra. Mercè Gimenez, dient que aquesta és  
una proposta sol.licitada pel Servei Català de Salut en compliment del Pla Sanitari del Vallès 
Occidental aprovat per la Consellera de Salut el 2005 a on s'incorporava la proposta de 
desdoblament de l'actual ABS Castellar amb l'adscripció del municipi veí de Sentmenat a una 
nova ABS, ABS Polinyà-Sentmenat. Restant l'ABS Castellar configurada pels municipis de 
Castellar del Vallès i Sant Llorenç Savall i la nova ABS Polinyà-Sentmenat configurada per 
aquests dos municipis.  
Aquest desdoblament proposat pel Servei Català de la Salut pretén no només donar resposta a 
la demanda actual, sinó que es fa en previsió de l'evolució futura de la població en aquests 
municipis.   
Aquesta decisió es va prendre segons criteris demogràfics, d'ordenació i planificació sanitària 
de la zona valorant les demandes poblacionals, el creixement demogràfic de les poblacions 
estimada, els recursos existents i els prioritzats del territori sanitari que pertanyem per tal 
d'aconseguir una sanitat pública eficaç i de bona qualitat a la comarca. 
En torn d’intervencions per CiU la Sra. Montse Gatell, diu que és manifesten a favor 
d’aquesta modificació de l’àmbit territorial de l’Àrea Bàsica de Salut, de fet aquest Ajuntament  
històricament repetides vegades havia demanat que fós així, sembla ser que el circuït que ho 
demani el Consorci ha estat més efectiu, i ens felicitem per aquesta decisió que s’ha pres i de 
ben segur que farà més racionalitzat els serveis tant a la nostra Àrea bàsica de Salut com a la 
de Sentmenat Polinyà. De tota manera i com que fa poc temps que hi va haver la noticia per 
part de l’equip de govern de l’ampliació del Cap i desestimant la proposta inicial que hi havia 
de fer un segon Cap, volem instar a la regidora que ens informi al respecte i demanar que no 
s’abandoni el projecte de construcció d’un segon Cap. 
Per part de l’Altraveu la Sra. Ita Espinosa, diu que aquest desdoblament  a priori sembla que 
ens beneficia; perquè segons informació facilitada no serem l’àrea de referència pels ciutadans 
de Sentmenat, per les visites dels especialistes del CAP Castellar, i tampoc serem el referent 
del servei d’urgències, per la qual cosa suposarà una reducció de la llista d’espera al reduir-se 
el nombre d’usuaris. 



D’altra banda segons informació del director del Sector Sanitari Vallès Occidental Regió 
Sanitària Barcelona no implica una retallada de serveis ni aspiracions ja que la població de 
referència de l’ABS Castellar anirà augmentant i s’haurà d’anar avaluant contínuament  les 
necessitats de salut que requerirem.  
Tanmateix, votem a favor amb la confiança de que el que ara sembla ser una millora del 
servei sanitari, no se’ns torni en contra per continuar demanant més especialitats i la 
implantació del servei de RX que segons aquest Ajuntament s’ha demanat reiteradament.  
En torn de replica la Sra. Mercè Gimenez  diu que no s’ha renunciat al projecte del segons 
Cap, però se’ns proposa fer també l’ampliació pel fet d’optimitzar recursos alhora que amb 
l’ampliació s’augmenten consultoris, tant per nous equips d’atenció primària com habilitant 
més consultoris per especialistes.      
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

5.- APROVACIÓ DEFINITIVA ORDENANÇA TINENÇA D’ANIMALS 
 
ATÈS que per acord de l’Ajuntament en Ple de data 15 de desembre de 2009, s’aprovà 
inicialment la nova ordenança de tinença d’animals tot derogant la que estava fins aleshores 
vigent. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 176.1 de la Llei Municipal i de Regim Local de 
Catalunya, text refós aprovat per Decret Legislatiu 2/ 2003, s’exposà al públic durant el 
termini de 30 dies hàbils, a comptar del a publicació de l’edicte en el BOP núm. 9 del dia 11 de 
gener de 2010. 
ATÈS  que durant  el període d’exposició pública, s’ha rebut una al·legació d’ I.C. de Castellar 
del Vallès, per la qual cosa en base a l’article esmentat anteriorment s’ha de resoldre les 
al·legacions presentades per tal d’aprovar definitivament l’ordenança. 
ATÈS que l’al·legació presentada demanava dues coses, la primera: en el cas d’infraccions 
lleus o greus, si el subjecte  abona  l’import  de la sanció en un termini de 10 dies màxim, que  
pugui gaudir d’una reducció de fins el 40% de la quantitat  de la sanció. 
La segona, que en determinats casos, infraccions lleus o greus i que quan la persona sigui 
sancionada per primera vegada, pugui aplicar-se una alternativa a la sanció, consistent en 
prestacions de servei de caràcter cívic en benefici de la comunitat, relacionades en la protecció 
dels animals. 
Vist que pel que respecte al primer cas les ordenances de l’Ajuntament de Castellar, llevat de 
la de circulació vial per les seves característiques específiques, no contemplen una reducció 
generalitzada per prompte pagament, i un tractament  d’aquesta proposta demana un debat 
dintre del conjunt de les ordenances cosa que no es produeix ara. 
Vist pel que fa referència  la segona qüestió plantejada, avui dia no hi ha una normativa 
general que reguli les prestacions socials alternatives a sancions imposades per infraccions 
administratives,  quedant sense resoldre temes de la responsabilitat de l’administració que 
poden derivar-se cap una responsabilitat laboral,  en aquest cas, quina relació contractual 
seria entre la persona i l’administració o  la  contractació pertocaria,  quina cobertura 
d’assegurances correspondria atorgar a la persona que pugui veure’s afectada per tal d’estar 
protegida de qualsevol risc durant la prestació substitòria. 
Aquesta Regidoria a l’Ajuntament Ple proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Desestimar les al·legacions presentades per Daniel Martínez Pascual, en 
representació de JCV Castellar del Vallès, en base al que s’ha exposat anteriorment. 
SEGON.- Aprovar definitivament l’Ordenança reguladora de la tinença d’animals domèstics i 
publicar íntegrament en el BOP. 
La regidora de l’Àrea de Salut,  Sra.  Mercè Gimènez, explica que durant el període 
d'exposició pública després de l'aprovació inicial de la nova ordenança de tinença d'animals el 
passat Ple de desembre, s'ha rebut una al·legació del grup d'ICV de Castellar. Aquesta 
al·legació presentada demana dues coses: 



1.-  En el cas d'infraccions lleus i greus, si el subjecte abona l'import de la sanció en un termini 
de 10 dies màxim, pugui gaudir d'una reducció del fins al 40% de la quantitat de sanció.  
2.-  En determinats casos, infraccions lleus i greus i quan la persona sigui sancionada per 
primera vegada, pugui aplicar-se una alternativa a la sanció, consistent en prestacions de 
servei de caràcter cívic en benefici de la comunitat i relacionades en la protecció dels animals.  
Davant aquestes al·legacions, l'equip de govern creu: 
Que excepte en l'ordenança de circulació, que per motius d'una regulació superior existeixen 
bonificacions per ràpid pagament, en la resta d'ordenances generals aprovades per aquest ple 
no es contemplen reduccions d'aquest tipus. A més, la pròpia ordenança de tinença d'animals 
ja gradua les sancions en lleus, greus i molt greus en funció de l'importància d'aquesta. Tot i 
això, creiem que es podria iniciar el debat dins de la comissió d'ordenançes per  estudiar les 
possibilitats d'introduir una política de reduccions de sancions globals i no reduccions de 
sancions en funció de l'ordenança que es tracti evitant fer diferències.  
Pel que fa a la segona proposta, no hi ha una normativa general que reguli les prestacions 
socials alternatives a sancions imposades per infraccions administratives. A més al no estar 
resolt el tema de responsabilitat de l'administració es pot confondre amb relació laboral amb 
tots els drets i deures davant una relació contractual.  És necessari per tant, una reflexió i un 
treball més profund, conjuntament amb la regidoria de voluntariat , per estudiar  la possibilitat 
de  com articular aquesta prestació de serveis de manera conveniada amb entitats del 
municipi o que presten serveis al municipi, d'acord amb els paràmetres de voluntariat de la 
Generalitat . Així mateix, creiem que fruit d'aquest estudi podria ser interessant introduir 
aquestes possibilitats no únicament en aquesta ordenança, sinó en d'altres ordenances 
generals actualment vigents. 
En resum, la nostra proposta és desestimar les al·legacions presentades per ICV en base a 
aquesta exposició  i aprovar definitivament l'Ordenança reguladora de la tinença d'animals 
domèstics i publicar íntegrament en el BOP.  Així mateix, es proposa convocar la comissió 
d'ordenances per estudiar els temes exposats i tractar de donar una resposta global pel 
conjunt d'ordenances generals. 
En torn d’intervencions per CiU la Sra. Gemma Perich diu que en un inici criem que era mes 
oportú incidir en campanyes de sensibilització especialment perquè pensem que la cultura de 
la tinença d’animals encara no està prou implantada en la majoria de la nostra societat. En la 
votació de l’aprovació inicial la nostra postura va ser d’abstenció perquè creiem que la política 
de sensibilització no era prou forta ni constant, ara a la vista d’aquesta al·legacions que 
proposen unes bonificacions, se’n podrien recollir aspectes com que s’apliqués una alternativa 
a la sanció de caràcter cívic en benefici de la comunitat. I demanem el compromís de debatre-
les a la comissió d’ordenances. 
La Sra. Ita Espinosa  per l’Altraveu intervé dient que respecte a la primera al·legació d’ICV, 
relativa a la reducció de la sanció econòmica per pagament dins el termini de 10 dies,  es 
desestima per aquest Ajuntament perquè segons la regidoria, pel tractament d’aquesta 
proposta cal un debat dintre del conjunt de les ordenances, cosa que no es produeix ara. 
L’Altraveu considera que no és motivació suficient per desestimar aquesta al·legació, ja que el 
debat es podria dur a terme perfectament abans de la seva aprovació definitiva, perquè 
aquesta ordenança no cal que es debati dintre del conjunt de les ordenances al no tractar-se 
d’una ordenança fiscal. No existeix cap impediment legal perquè així sigui. 
Respecte a la segona al·legació relativa a la prestació de serveis de caràcter cívic alternativa a 
la sanció econòmica, entenem que també podria ser objecte de debat abans de la seva 
aprovació definitiva.  Considerem que aquestes prestacions cíviques són molt interessants 
perquè tenen caràcter educatiu, evitant noves infraccions no ja per la sanció en sí mateixa 
sinó pel significat de l’ordenança. Per això, l’Altraveu s’abstindrà.  
Per ERC el S. Oriol Papell¸diu que el vot del seu grup serà a favor tot i que les dues 
al·legacions son interessants però potser es podrien a portar a estudi en una comissió 
d’ordenances per veure la possibilitat d’aplicar-ho en més ordenances. 
I pel que fa a l’aspecte de les sancions i sensibilitzacions creiem que han de ser dos aspectes  
paral·lels. 



Per acabar intervé el Sr. Alcalde per dir que aquestes campanyes de prevenció ja s’han dut a 
terme, s’han enviat cartes d’informació als ciutadans amb gossos censats. I recollir la proposta 
del grup de CiU per debatre-ho en comissió ordenances. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    TRETZE  (13) dels regidors del PSC, ERC,  regidor no adscrit                            
Vots en contra: CAP      ( 0)     

                    Abstencions   :  VUIT    ( 8) dels regidors de CiU I Altraveu 
 

6.- MOCIÓ ALTRAVEU SOBRE ENQUESTES ELECTORALS 
 
ATÈS que les enquestes electorals suposen una depesa significativa de fons i recursos públics, 
ATÈS, que ens trobem en una època de crisi, que demana austeritat i prioritzar els aspectes 
socials i de promoció econòmica sostenible, 
ATÈS que aquestes enquestes electorals no fan cap servei directe a la millora de la societat. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Que l’Ajuntament de Castellar del Vallès sol·licita a tots els ens públics i 
institucions públiques que es dediquen a fer enquestes electorals que a la població de Castellar 
del Vallès no s’en facin.  
SEGON.- Comunicar el present acord al President de la Diputació, de l’FMC, a l’ACM,  al 
Conseller d’Interior i al President del Parlament de Catalunya. 
Presenta la moció el Sr. Martí Llobet,  per l’Altraveu dient que amb aquesta moció no es 
voluntat de l’Altraveu qüestionar la utilitzat que tenen les enquestes en el mon acadèmic, 
pensem que les enquestes electorals encarregades per organismes públics aporten molt poc 
valor als ciutadans, és més compartim la visió que masses cops es governa a cops d’enquesta 
amb la voluntat d’invertir o consolidar tendències buscant titulars cada cop més gruixuts.  
En torn d’intervencions per part del PSC intervé el Sr. Pepe González,  tot dient que no 
acaben d’entendre el sentit de la proposta, i a més a més creiem que es il·legal això. No estem 
en contra de les enquestes ja que seria anar en contra de la ciència, a més a més en una 
època d’atur com la que estem vivint, és una activitat que genera treball. Les raons per les 
que estem més en contra és perquè pensem que és una proposta absolutament inviable, i per 
això el nostre vot serà en contra. 
Per CiU intervé la Sra. Montse Gatell, manifestant-se també en contra de la proposta, no 
veiem l’oportunitat que sigui oportuna una moció en la qual un Ajuntament demana a altres 
ens públics que a Castellar del Vallès no s’hi facin enquestes. 
El Sr. Oriol Papell per ERC diu que tampoc acaben d’entendre el sentit de la moció, tot i que 
estem a favor de que es facin enquestes ja que es marquen tendències i també perquè a 
vegades hi ha temes que és interessant saber l’opinió que tenen els ciutadans, però no veiem 
la necessitat de prohibir que a Castellar es facin enquestes ni sabem la manera com evitar-ho. 
En torn de replica el Sr. Marti Llobet per l’Altraveu intervé per aclarir que el sentit de la 
moció és demanar als ens públics que no facin ni encarreguin enquestes sobre intenció de vot. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots en contra: DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU, ERC i regidor no   
                                               adscrit 

                     Abstencions   : CAP            ( 0)  
                       Vots a favor:  DOS             (2) dels regidors de l’Altraveu  
  
 7.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE LA NOVA LLEI ELECTORAL 
 
ATÈS que  s’està debatent en el Parlament de la Generalitat de Catalunya la Llei electoral de 
Catalunya, en el si de la Comissió d'Afers Institucionals. 
ATÈS que aquesta nova Llei pot contribuir  a la millora de la qualitat de la democràcia tal com 
afirma el president del Parlament de Catalunya. 



ATÈS que en altres països existeixen exemples de processos electorals que comparats amb els 
que s’apliquen a Catalunya impliquen més  igualtat d’oportunitats, més austeritat i 
transparència en la despesa electoral, i més respecte pel medi ambient, relatiu a un menor 
malbaratament i la possibilitat d’un major reciclatge dels materials publicitaris electorals. 
ATÈS que ja han existit iniciatives a Catalunya per reduir la despesa, igualar oportunitats i ser 
més ecològics quant a aspectes de campanya electoral, com la que van subscriure els partits 
polítics parlamentaris el 2001, l’ “Acord parlamentari de transparència i autolimitació de 
despeses electorals i finançament de partits polítics”, en el qual, per tal de contribuir a reduir 
les despeses electorals, es proposava l’enviament d’un sol sobre amb la informació de totes les 
candidatures amb representació parlamentària (“mailing conjunt”). Es va estimar que aquesta 
mesura comportaria un estalvi d’uns 2,7 milions d’euros. Però per diverses raons alguns 
partits van preferir l’enviament específic en comptes del conjunt i per tant no va acabar 
d’aplicar-se.   
ATÈS que gran part de la despesa electoral la paga directament o indirecta l’erari públic i que 
és absolutament necessari per l’època en que ens trobem ser més austers en aquests aspectes 
per poder invertir en altres àmbits més prioritaris. 
ATÈS que la publicitat electoral i la seva retirada després de les eleccions podria estar més 
regulada per tal d’impactar menys la via pública i el paisatge urbà, ja que a tall d’exemple a 
vegades mesos després de les eleccions segueixen havent-hi cartells i pancartes electorals 
penjades pels carrers. 
ATÈS que aquests plantejaments sobre les campanyes electorals són coincidents amb el que 
proposa l’Informe per a la Llei electoral de Catalunya elaborat per la Comissió d’experts creada 
per Acord del Govern de 27 de març de 2007 , titolat: “Participació, representació, 
transparència” 
 L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Instar a la Ponència parlamentària conjunta per la Llei electoral de Catalunya per 
tal que la nova Llei electoral catalana:  
1.- garanteixi la igualtat d’oportunitats quant a donar a conèixer el candidat i el partit,  el 
programa electoral i les propostes electorals, de tots els partits que concorrin a les eleccions 
sobretot en els aspectes relatius a la publicitat electoral 
2.- estableixi mesures eficaces de control, regulació i limitació de la despesa electoral, 
amb un eficaç sistema de penalitzacions pels casos  d’incompliments , i així aconseguir  que el 
cost econòmic total de les campanyes electorals sigui inferior i per tant més auster. 
3.- asseguri la transparència a la ciutadania de les diferents activitats electorals i els 
seus costos, dels partits que concorren a les eleccions. 
4.- asseguri que són més ecològiques establint condicions sobre els tipus de materials, 
productes i suports i els procediments que poden ser utilitzats per fer propaganda i publicitat 
electoral 
 5.- ordeni i redueixi l’impacta que té en la via pública la publicitat electoral i la 
irregular recollida que ara se’n fa de la publicitat electoral, amb un sistema eficaç de 
penalització pels casos d’incompliment.   
SEGON.- Els Grups Municipals d’aquest Ajuntament en relació a les Campanyes Electorals 
Municipals, establiran per consens aquelles mesures més ecològiques i que contribueixin a la 
millora de la qualitat de la democràcia d’acord a la legalitat vigent. 
TERCER.- Comunicar el present acord a la Ponència parlamentària conjunta per la Llei 
electoral de Catalunya i al President del Parlament de Catalunya Ernest Benach. 
El Sr. Martí Llobet, per l’Altraveu dona lectura a la moció. 
En torn d’intervencions pel PSC el Sr. Pepe González  diu sobre la proposta que estan a 
favor d’alguns aspectes i en contra d’altres. En junta de portaveus s’ha proposat la retirada de 
la moció i crear un grup de treball que estudiï la problemàtica a nivell local. Donat que no s’ha 
acceptat aquesta proposta i com  que és un tema que exigeix un debat que no s’ha fet, tenim 
temps fins les eleccions  i val la pena que s’estudií el tema amb una certa calma. No obstant el 
nostra vot contrari no suposarà renunciar a la creació d’aquest grup de treball. 



Per CiU la Sra. Montse Gatell intervé tot dient que ens agradaria poder votar a favor 
d’aquesta moció i sobretot si aquesta moció fòs el resultat d’una debat entre tots els grups, i 
ens hagués agradat perquè criem que les mocions s’han de portar als plens per aprovar-les no 
per tenir titulars. Hem manifestat en junta de portaveus que aquesta moció barrejava 
aspectes, per una banda una instància a la ponència parlamentaria que fins ara estava 
estudiant la possibilitat de fer una nova llei electoral a Catalunya, i per altra banda uns acords 
que tenen molt a veure amb Castellar del Vallès i en com es podrien fer les coses 
consensuades entre tots els grups pel que fa a les eleccions i a les seves campanyes. En 
aquests punts segurament ens posaríem d’acord i si existeix aquest grup de treball posterior al 
ple d’avui, nosaltres hi participarem amb molt de gust i amb totes les ganes d’arribar a acords.  
Resumint dir que entenem l’esperit de la proposta, en l’esperit hi estem d’acord, però no hi 
estem en tots els punts i per tant el nostre vot serà en contra.   
El Sr. Jordi Permanyer per ERC, intervé manifestant-se a favor de la moció tot i que pensem 
que cal anar més enllà, cal ser més ambiciosos i que es poden aconseguir més coses, com per 
exemple el tema del vot electrònic, perquè es pugui utilitzar durant la jornada electoral de 
manera complementaria i gradual. En quan a representació fem propostes concretes que 
també van més enllà de la ponència d’experts que van en la línia de millorar la distribució dels 
escons; també proposem eliminar blocs electorals; limitació de les despeses, fiscalització per 
part de la Sindicatura després de les campanyes electorals i fer públic el resultat d’aquesta 
fiscalització. També la elecció directa de representats de districtes en aquelles ciutats que el 
seu reglament orgànic municipal ho contempla, com per exemple Barcelona. 
Sobre un torn de replica amb el Sr. Martí Llobet  dient que recollim la voluntat de tots els 
grups de fer una comissió de  treball per encarar el tema d’encarar les properes eleccions 
municipals a Castellar i perquè entre tots pugem trobar punts d’acord. De tota manera i com 
que creiem que es oportuna la moció per instar la ponència parlamentària, mantenim la moció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots en contra: SETZE        (16) dels regidors del PSC i  CiU   
Abstencions   :  UNA           ( 1) del regidor no adscrit 

                      Vots a favor :   QUATRE      ( 4) dels regidors de l’Altraveu i ERC  
 
 8.- MOCIÓ D’ERC SOBRE LA CANCEL·LACIÓ DE DEUTE EXTERN A  
                 HAITÍ 
 
ATÈS que el terratrèmol del passat 12 de gener de 2010 a Haití ha causat més de 150.000 
morts, amb milers de desapareguts i desplaçats, i ha causat incalculables danys materials. 
ATÈS que Haití té contret un deute extern que ascendeix a un total de 1.885 milions de dòlars, 
dels quals, el juliol de 2009 la comunitat internacional es va comprometre a cancel·lar-ne 
1.200 milions, donat que Haití havia acomplert amb els compromisos internacionals per a la 
cancel·lació de bona part del seu deute.  
ATÈS que l’Estat espanyol reclama prop de 30 milions d’euros en concepte de deute extern i 
que està sotmès al compromís de cancel·lació del 100% del que encara reclama. 
ATÈS que el Club de París (que agrupa als principals països creditors del món) es va reunir el 
passat 19 de gener i va emetre un comunicat en què “exhortava a tots els creditors bilaterals 
d’Haití a condonar el seu deute extern, considerant les necessitats financeres que afronta 
aquest país”. 
ATÈS que bona part d’aquest deute ha estat considerat per les organitzacions de la societat 
civil d’aquests països com a un deute il·legítim, contret sovint per governs dictadors i 
corruptes, com han estat els de la família Duvalier. 
ATÈS que la campanya Qui deu a qui? (conformada per més de 50 organitzacións de l’Estat 
espanyol) i les xarxes internacionals de deute com són JUBILEU SUD (moviment d’oposició al 
deute extern integrat únicament per col·lectius dels països del Sud), EURODAD (xarxa europea 
conformada per 59 organitzacions que treballa per a la cancel·lació del deute a més de 18 
països europeus) i el CADTM (Comitè d’Anul·lació del Deute al Tercer Món, que treballa arreu 



del planeta), a més d’incomptables organitzacions i moviments socials d’arreu del món estan 
sol·licitant l'anul·lació total del deute d’Haití afectat pel terratrèmol. 
ATÈS d’un alt perill de militarització de l’ajuda internacional que està rebent Haití, com a 
resposta a la catàstrofe que esta patint. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Reclamar al Govern espanyol la cancel·lació total i immediata del 100% del deute 
extern que encara reclama a Haití, de manera immediata, incondicional i sense cap tipus de 
contra prestació, tal i com també li sol·licita la comunitat internacional. 
SEGON.- Instar al Govern espanyol a realitzar una auditoria del deute extern que reclama a 
Haití per tal d’aclarir l’origen d’aquest deute, contret per governs dictadors i corruptes, com 
han estat els de la família Duvalier i, en cas necessari, prendre les accions pertinents contra 
les persones i/o administracions que han originat il·legítimament el deute extern. 
TERCER.- Demanar al Govern espanyol que les ajudes que destini a Haití siguin donacions no 
reemborsables i que, en cap cas, aquestes ajudes es facin en forma de crèdits FAD (Fons 
d’Ajuda al Desenvolupament), crèdits a l'exportació lligats a la contractació de béns i serveis a 
empreses espanyoles amb unes condicions per sota de les del mercat, però que acaben 
perjudicant encara més els països receptors, ja que com tot crèdit va acompanyat 
d’interessos, aquest fet contribueix a incrementar encara més el deute extern d’aquest països. 
QUART.- Sol·licitar al Govern espanyol que les ajudes que destini a Haití no siguin 
militaritzades; és a dir, que s’atorguin només mitjançant les administracions públiques civils i 
organitzacions i moviments de la societat civil organitzada.  
CINQUÈ.- Reclamar al Govern espanyol que, en un moment en què ostenta la presidència de 
torn a la Unió Europea, insti a la comunitat internacional, ja siguin països o institucions 
financeres internacionals on hi té representació (Fons Monetari Internacional, Banc Mundial, 
Banc Interamericà de Desenvolupament) a cancel·lar el 100% del deute que se li reclama a 
Haití, de manera immediata, incondicional i sense cap tipus de contra prestació. De la mateixa 
manera, que tota l’ajuda internacional sigui en forma de donació no reemborsable, no 
condicionada i de manera no militaritzada. Especialment, sol·licitem que s’insti ja al Fons 
Monetari Internacional a reconvertir el crèdit de 100 milions de dòlars al que s’ha compromès, 
en una donació no reemborsable i no condicionada. 
SISÈ.- Traslladar el contingut de la present moció a la Secretaría General de Comercio 
Exterior del Ministerio de Industria, Turismo y Comercio; a la Dirección General de 
Financiación Internacional del Ministerio de Economía y Hacienda; a la Agencia Española de 
Cooperación Internacional para el Desarrollo del Ministerio de Asuntos Exteriores y 
Cooperación; a l’Agència Catalana de Cooperació al Desenvolupament de la Secretaria d’Afers 
Exteriors del Departament de la Vicepresidència; al Fons Català de Cooperació al 
Desenvolupament i a l’Observatori del Deute en la Globalització. 
El Sr. Oriol Papell per ERC dona lectura a la moció. 
En torn d’intervencions pel PSC la Sra. Gloria Massagué  diu que des de l’equip de govern 
valorem positivament aquesta proposta ja que el deute d’Haití ha estat contret principalment  
durant molts anys de governs dictatorials, diversos cops d’¡estats i d’altres mandataris que, 
tot i tenir les millors intencions no van ser capaços d’enfortir i sanejar les seves institucions, 
així doncs la terrible situació que es troba avui el país es veu en gran mesura a la fragilitat 
econòmica, política, social i estructural prèvia que ja patia abans del terratrèmol. Es de justícia 
dir però que a partir de l’any 2006 amb l’actual President s’obria una porta a l’esperança, les 
millores eren minses, però eren millores, fins que en els anys 2007 i 2008, un seguit de 
turmentes tropicals i huracans van devastar varies zones del país, amb la gran pèrdua de 
moltes vides humanes i deixant més un milió de damnificats. Davant d’aquests desastres es 
van tornar a manifestar els greus problemes estructurals. Recordem que Haití ocupa el núm. 6  
en la llista de països més pobres, pràcticament el 80% de la població viu sota el llinda de la 
pobresa. 



Així doncs requerir la cancel·lació del deute extern de Haití no es només una mostra de 
generositat o solidaritat, és un acte de responsabilitat política i justícia, per tant el nostre vot 
serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

9.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
9.- No n’hi han  
 
 10.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Per part de l’Altraveu el Sr. Martí LLobet diu que: 
- en el Ple de 22 juliol de 2008  des de l’Altraveu van suggerir la reposició de la placa a la 
plaça Folch i Torras, (plaça del Moli), i a hores d’ara la plaça encara no té placa.  
- des de l’Altraveu suggerim que el servei de DNI que s’ofereix a la nostra Vila tingués una 
regularitat que ajudes als ciutadans a conèixer l’oferta. Actualment es dona amb poca 
freqüència i amb un calendari poc estable.   
- El Casa de la Vila podia ser consultat en la web, però al renovar el format va desaparèixer, 
donat que aquestes publicacions en bona part ja estan digitalitzades, suggerim que es tornin a 
penjar i siguin accessibles per tothom qui ho desitgi.   
- Amb el precedent de l’escola  Sol i Lluna hem constatat un neguit que compartit, referent a 
com estan les gestions sobre el 3r Institut.    
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer diu:  
- als fons estatals d’inversió local sens va demanar que fessin propostes, pel que fa a les 
propostes fetes per esquerra dir que tot i que se n’han acceptat algunes, ni ha dues que 
considerem prioritàries; instal·lació progressiva de calderes de biomasa, a edificis municipals i 
la construcció d’una biblioteca al CEIP Mestre Pla que doni servei a l’escola i al barri,  per això 
demanem poder-ne parlar per fer-ne una valoració, i si es possible dur-les a terme més 
endavant. 
El Sr. Oriol Papell per ERC demana:    
- quina és la situació en la que es troba el 3r institut   
- quines actuacions s’estan fent actualment. 
- amb quin calendari es treballa respecte a la seva construcció 
El Secretari, observa que al ser preguntes s’haurien de presentar anticipadament per escrit com 
diu el R.O.M.   
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un quarts d’onze de la nit, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari 
amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 


